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جلسه شورایعالی انقلاب فرهنگی سه شنبه 
11 دی ماه برگزار شــد و دکتر »ســعید رضا 
عاملی« از اساتید دانشمند، مطرح و بین المللی 
دانشــگاه تهران به عنوان گزینه پیشنهادی 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی با کسب 
 رای اعضا به عنوان دبیر شــورا انتخاب شــد. 
اعضای شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی با 
حکم مقام معظم رهبری انتخاب می شــوند 

و نهایی شدن دبیری حجت الاســلام عاملی در صورت عضویت 
در شــورا و با حکم رئیس جمهور محقق می شــد. بنابراین روز 
گذشته با صدورحکم عضویت وی در شــورا توسط رهبر معظم 
 انقلاب  دکتر سعیدرضا عاملی عملا جایگزین مخبر دزفولی شد.  
عاملــی همراه بــا تحصیلات حوزوی کارشناســی خــود را در 
ســال 1371 در رشــته علوم اجتماعی، گرایش پژوهشــگری 
در دانشــگاه تهــران به پایــان رســاند. کارشناسی ارشــد را از 
دانشــگاه دوبلین )UCD( در ایرلند در رشــته جامعه شناسی 
ارتباطــات و دکتــری خــود را در حــوزه »جهانی شــدن« در 
 دانشــگاه رویال هالووی لندن در ســال 2001 به اتمام رســاند.
وی موسس و عضو هیئت امنای کالج اسلامی مطالعات پیشرفته 
لندن، موسس و رئیس موسسه مطالعات اسلامی لندن، موسس 

و عضو هیئت امنای موسســه اسلامی حقوق 
بشر در لندن، عضو کمیته بین المللی مطالعات 
جهانی در لندن، استاد گروه ارتباطات دانشکده 
علوم اجتماعی دانشگاه تهران، موسس و رئیس 
سابق موسسه مطالعات آمریکای شمالی و اروپا 
در دانشگاه تهران، استاد وابسته گروه مطالعات 
آمریکای دانشــگاه تهران و موسس دانشکده 
 مطالعات جهان در دانشــگاه تهران اســت.
عاملی در حال حاضر ریاســت دانشــکده مطالعات جهان را بر 
عهــده دارد و عضو حقیقــی و منصوب مقام معظــم رهبری در 
شــورای عالی فضای مجازی جمهوری اســلامی ایران اســت. 
وی صاحــب تالیفات گســترده در عرصــه داخل و خــارج از 
ایران اســت و از جمله اساتید مطرح، شــناخته شده و صاحب 
 نظریــه ایرانــی در فضــای بین المللی محســوب می شــود. 
انتخــاب وی می تواند فصل جدیــدی را در یکی از قدیمی ترین 
و مهمترین شــوراهای انقلاب اســلامی رقــم بزند.پیش از وی 
محمدرضا مخبر دزفولی از ســال 1384 تاکنون مسئولیت دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی را عهده دار بود. محمدرضا هاشمی 
گلپایگانی، سید مصطفی میرسلیم و محمدعلی کی نژاد پیش از 

این دبیری این شورا را بر عهده داشتند.

رایحه مرموز دیروز از کجا بود؟

سلطان بو در تهران
غــروب روز گذشــته، بعضی شــهروندان 
تهرانی اعلام کردند بویی نامطبوع در ســطح 
شهر احساس می شود. در این باره کارشناس 
مرکز فوریت های شهری ۱۳۷ به ایسنا گفت: 
»این بو در سراسر تهران منتشر شده و منشأ 
آن مشــخص نیســت.« رئیس اداره محیط  
زیست تهران هم گفت: »تیم های آتش نشانی 
و محیط  زیســت در تلاش برای یافتن منشأ 
بو هســتند. اگر شــهروندان مورد مشکوکی 
در سطح شــهر دیدند آن را به محیط  زیست 
یا آتش نشــانی اطلاع دهند.«چند ســاعت 
بعد اعلام شــد که منشــأ این بوی نامطبوع، 
ترکیدگی شــبکه فاضلاب در میدان انقلاب 
بوده است اما شهرداری تهران این خبر را هم 
رد کرد . حالا باید منتظر ماند تا مشخص شود 
اصل ماجرا چه بوده اســت. تا لحظه نوشــته 
شــدن این خطوط احتمالاتی مانند  نشــت 
پالایشگاهی در مرکز تهران مطرح شده است. 

 

در تصویر اینفوگرافیک که می بینید، اعداد براساس تومان حساب شده اند و براساس رنگ بندی  
گروه ها می توانید بودجه هر کدام از سازمان ها و نهادهای فرهنگی و مذهبی را بخوانید. )ایسنا(

بودجه سازمان های فرهنگی و مذهبی در  سال ۹۸

گزارش تصویری
 لایو اینستاگرامی دو زندانی در زندان قزل حصار

 موضوع وجود گوشی تلفن همراه در زندان ها را دوباره داغ کرد

لاکچری بازی در زندان
 کارشناس روابط  عمومی سازمان زندان ها در گفت وگو با »شهروند«:

 در صورت وارد شدن موبایل به زندان استفاده از امکانات آن مانند لایو گذاشتن سخت نخواهد بود

دو مرد درحال غذا خوردن از خود لایو می گیرند. گوشی تلفن همراه در دست یکی از 
آنهاست که بازوان برجسته و درشتش در تصویر پیداست و در پاسخ به یکی از مخاطبان 
لایوش که می پرسد »کجایی؟« می گوید »میخوای کجا باشم؟ زندان دیگه.« این فیلم 
که گویا در زندان قزل حصار گرفته شــده، باعث حواشی بسیاری شده است. حسین 
احمدی، وکیل دادگستری پیش از این به ایرنا درباره داشتن گوشی تلفن همراه در زندان 
و استفاده از آن از سوی زندانیان گفته بود: »از لحاظ قانونی تصریح و تعریف نشده است، 
اما با نگاه به فلسفه وجودی زندان، زندانی نباید از این امکان برخوردار باشد. متهم می تواند 
به واسطه تلفن عمومی با خارج تماس داشته باشد و این امر در زندان های کشور تعبیه 
شده است، به همین دلیل هم معمولا و عرفا همراه داشتن گوشی تلفن همراه در زندان 
ممنوع تلقی شده است.« با این وجود، نه تنها زندان های ایران که در بسیاری از کشورهای 
جهان قاچاق گوشی تلفن همراه به زندان ازجمله اتفاقات رایج است: »در  سال ۲۰۱۱، در 
زندان های انگلیس و ولز به طور متوسط ۹ سیم کارت و گوشی از هر ۱۰۰ زندانی کشف 
و ضبط شده است، ولی در  سال ۲۰۱۷ به رقم ۱۸ عدد از هر ۱۰۰ زندانی رسیده است، 

یعنی از هر ۶زندانی یک نفر به گوشی تلفن همراه دسترسی دارد.«
درنهایت موبایل وارد زندان می شود

احمد افروز، کارشــناس روابط  عمومی ســازمان زندان ها درباره چگونگی استفاده 
زندانیان از گوشی به »شهروند« می گوید: »فیلمی که از آن صحبت می کنید را ندیده ام، 
اما باید بدانید یکی از مواردی که درحال حاضر با آن روبه روییم این است که موبایل به 
طرق مختلف به زندان وارد می شود. هرچند متولیان زندان ها در بازدیدهایشان سعی 
می کنند با حضور موبایل و کسانی که آن را دارند، مقابله کنند، اما درنهایت موبایل وارد 
زندان می شود.« او می گوید به گفته خود زندانیان قیمت داشتن موبایل در زندان بالاست 
و در نتیجه هرکسی نمی تواند موبایل داشته باشد و همین قیمت عامل کمیاب شدن 
موبایل در زندان شده است: »فارغ از این مورد باید توجه داشته باشید که در صورت وارد 
شدن موبایل به زندان استفاده از امکانات آن سخت نخواهد بود. درحال حاضر موبایل ها 
ماهواره ای کار می کنند و در نتیجه وقتی فردی در زندان موبایل داشته باشد، می تواند به 

اینترنت وصل شود و قاعدتا می تواند لایو هم بگیرد.« 
افروز همچنین در پاســخ به پرسشــی درباره وجود امکانات ویژه برای افراد خاص 
می گوید: »ورود امکانات خاص برای افراد ویــژه را با قاطعیت تکذیب می کنم. زندان 
خدمات عمومی دارد و فرقی ندارد که فرد اختلاسگر است، مشکل مهریه دارد یا ... . همه 
از شرایط یکســانی برخوردارند، اما فرق افراد در موارد دیگر است. برای مثال وقتی فرد 
پولداری به زندان می افتــد، می تواند برای خودش امکانات بهتری فراهم کند، یعنی از 
فروشگاه زندان برای خودش هرچه می خواهد خرید کند. در حقیقت این مورد به امکانات 
شخصی افراد مربوط است و غیر از این، امکانات خاص از این دست که در برخی از خبرها و 

شایعه ها می شنویم، در اختیارشان قرار نمی گیرد.«

»جزییات طرح تشدید مجازات اسیدپاشی را امروز، 
پس از پیگیری ها و جلســات متعدد با کارشناسان، 
در کمیته کمیســیون قضائی مجلس نهایی کردیم. 
گزارش نهایی کمیته درباره این طــرح برای ارایه 
به صحن علنی، در دســتور کار فردای کمیسیون 
قضائی قرار دارد.« این توییتی اســت که دوشنبه 
فاطمه حسینی، نماینده مردم تهران منتشر کرد. او 
بعد تر در مورد نتیجه بررسی این طرح در کمیسیون 
قضائی هم نوشت: »هم اکنون جزییات طرح تشدید 
مجازات اسیدپاشی و حمایت از بزه دیدگان ناشی از 
آن، در کمیسیون قضائی مجلس به تصویب رسید. 
براین اساس، این طرح در نوبت بررسی در صحن علنی 

قرار می گیرد.«
بنابر یکی دیگر از توییت های حسینی، این طرح بر 
سه محور استوار است؛ تشدید مجازات، حمایت از 
بزه دیدگان و ضابطه مندکردن خریدوفروش اسید. 
حســینی در گفت وگو با »شــهروند« در مورد این 

محور ها توضیح داده است.

 همین حالا هم در قانــون؛ قصاص و مجازات های 
سنگینی برای اسیدپاشی در نظر گرفته شده است، اما 
این بخش از قوانین در زمان اجرا با مشکلات متعددی 
روبه رو می شــوند، آیا در مصوبه جدید کمیسیون 

قضائی این پیچیدگی ها برطرف شده است؟
متاسفانه این طور نیست که ما در قانون فعلی مان بخش های 
شفافی در مورد اسیدپاشی داشته باشیم، از طرفی قصاص که 
پیچیدگی هایی دارد، فقط یکی از مجازات هایی است که قاعدتا 
باید در قانون دیده شود، درحالی که اگر قصاص شدنی نباشد، 
باید جایگزین های مناسبی برای آن وجود داشته باشد. ضمن 
این که در این مصوبه ابعاد مختلف جرم بررسی شده است، مثلا 
مجازات کســی که معاونت در جرم اسیدپاشی دارد، تشدید 
شده است. همین حالا هم قانون برای کسی که در آسیب زدن 
به دیگــری معاونت کند، مجازات در نظر گرفتــه، اما در این 

مصوبه برای معاونت در اسیدپاشی مجازات های بیشتری در 
نظر گرفته شده است. 

 آیا صرف تشــدید مجازات آن هم از نوع قصاص 
می تواند به کاهش چنین جرایمی کمک کند؟

قطعا نه، مصوبه ای هم که قرار است در صحن علنی بررسی 
شود، فقط روی این موضوع متمرکز نیست، اما به هرحال ما 
فکر می کنیم تاکنون در مورد جرمی مانند اسیدپاشی تساهل 
صورت گرفته و ابهامات قانونی در مجازات فرد اسیدپاش وجود 
داشته است که باید برطرف شــود، اما جنبه های دیگر را هم 
در نظر گرفته ایم، مانند حمایت از کسی که مورد اسیدپاشی 
قرار گرفته است. در بررسی این مصوبه باید این نکته را در نظر 
بگیریم که یک قربانی اسیدپاشــی با سایر افراد آسیب دیده، 
شرایط بســیار متفاوتی دارد و حمایت های بسیار قوی تری 

می خواهد. 
 گویا بنابر بخشی از مصوبه جدید، قرار است خرید 
و فروش اسید ضابطه مند شود، چه سازوکاری برای 

این موضوع در نظر گرفته شده؟
بله و اتفاقا این یکی از محورهای مهم مصوبه است. درحال 
حاضر با پول یک ساندویچ می شود چهار لیتر اسید خرید. هر 
بچه ای هم می تواند این کار را بکند. کســی هم قرار نیست از 
خریدار و فروشنده بپرسد که این اسید را برای چه می خری 
و می فروشــی؟ درحالی که قاعدتا باید کاری کرد که فروش 
محصولات اسیدی با محدودیت جدی مواجه شود. این کار 
شدنی است. اگر بدانیم چه مقدار اســید، در فلان بازه زمانی 
وارد بازار شده و به چه مصارفی رسیده است و همه اینها ثبت و 
ضبط شود، دیگر کسی نمی تواند ظرف نیم ساعت به کمترین 
قیمت قوی ترین اسیدها را تهیه کند  و اگر کسی هم به اسید 
دسترسی داشت و از آن سوءاســتفاده کرد، به سرعت قابل 
شناسایی خواهد بود. درحال حاضر برای خیلی از اقلام چنین 
نظارتی وجود دارد، چه اقلام شیمیایی و چه غیرشیمیایی، اما 
اسید در فهرست چنین اقلامی نیست. واقعا شایسته ما نیست 
که نام کشورمان در فهرست کشورهایی باشد که اسیدپاشی 

در آنها بیشتر از بقیه کشورهای دنیاست. 

فاطمه حسينی جزیيات طرح تشدید مجازات اسيدپاشی را توضيح داد

 الان با پول یک ساندویچ
 چهار ليتر اسيد می دهند

  جمعی از اساتید مسیحی و اسلام شناسان و روحانیون برجسته کاتولیک از کشورهای فرانسه 
و برزیل و مصر به زیارت حرم مطهر امیرالمؤمنین )ع( در نجف اشرف مشرف شدند. )ایسنا(

 گشت تعزیرات حکومتی روز 
گذشته سراغ کسبه بازار 
»شهرستانی« واقع در میدان 
امام حسین)ع( رفت و با 
متخلفان برخورد کرد. )ایرنا(

  امام جمعه بخش بندپی شرقی شهرستان بابل، در حیاط خانه اش باغبانی می کند و در کنار 
باغ گل و سبزی و مرکباتش، مرغ و بلدرچین هم پرورش می دهد. )مهر(

  جامعه شناسان براساس تحقیقات میدانی برخی از دلایل انجام تتو را مواردی چون »عدم موفقیت 
در زندگی اجتماعی«، »نیاز به دیده شدن«، »استقلال« و همچنین »به روز بودن« عنوان می کنند. 
همچنین تحقیقات میدانی نشان می دهد اغلب افراد دارای تتو، بعد از گذشت مدتی، دچار حس پشیمانی 
می شوند و یکی از دلایل آن را برگشت ناپذیر بودن )پاک نشدن( عنوان می کنند. در تتو اگر مراقبت های 
بهداشتی صورت نگیرد، می تواند موجب بیماری های عفونی شود. همچنین اگر وسایل و تجهیزات آن 
به خوبی ضدعفونی نشود، ممکن است باعث انتقال بیماری هایی همچون ایدز، هپاتیت و سرطان های 

پوستی شود. )مهر(
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محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری، در حاشیه جلسه روز گذشته هیأت دولت گفت: »وزیر 
بهداشت یکی از وزرای بسیار موفق در دولت های یازدهم و دوازدهم است که فعالیت های بسیار خوبی 
داشته  و از همه مهمتر این که طرح تحول سلامت را به خوبی پیش برده است.« او درباره خبر استعفای وزیر 
بهداشت تأکید کرد: »رئیس جمهوری او را وزیر بسیار لایق و با عملکرد خوب می داند و به همین دلیل تا 

الان مقاومت کرده است تا استعفای او را بپذیرد. تلاش می شود با صحبت این مشکل حل شود.«

محمود واعظی:  

 تلاش می شود
  مشکل با صحبت

 حل شود

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 45

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

در روزهـای پـس از بروز یک 
حادثـه، کودکان بـه حمایت و 
مراقبت بيشـتری نيـاز دارند. 
ممکن اسـت خيلی بترسـند 
و فشـار زیـادی به آنهـا وارد 

شـده باشد.

سعيدرضا عاملی با عضویت در شورایعالی توسط رهبر معظم انقلاب، جانشين مخبر دزفولی شد

روحانیِ دانشمند، دبير شورای عالی انقلاب فرهنگی


